

Should I Just Follow My Conscience?

Solomon said: *There is a way that seems right to a man, but its end is the way to death* (Proverbs 14:12). Jeremiah said: *I know, O LORD, that the way of man is not in himself, that it is not in man who walks to direct his steps* (10:23). Without God's instruction, man is utterly incapable of knowing what is right. This is the basic teaching in these two verses, and also in Paul's statement: *Brothers, my heart's desire and prayer to God for them is that they may be saved. For I bear them witness that they have a zeal for God, but not according to knowledge. For, being ignorant of the righteousness of God, and seeking to establish their own, they did not submit to God's righteousness. For Christ is the end of the law for righteousness to everyone who believes* (Romans 10:1-3).

The only time a man's conscience is a dependable guide is when that conscience is led by a knowledge of God's Word. A conscience not instructed by the Bible is completely void of dependability. It can lead us only into trouble.

Paul said: *All Scripture is breathed out by God and profitable for teaching, for reproof, for correction, and for training in righteousness, that the man of God may be complete, thoroughly equipped for every good work* (2 Timothy 3:16-17). Peter taught that through a knowledge of Christ (which comes only through the Bible), we have *all things that pertain to life and godliness* (2 Peter 1:3).

There is nothing man needs to know or to do to please God which is not revealed to us in the Bible, the Word of God. When a man's conscience is thoroughly trained and instructed by the Bible, and by that only, his conscience then will be dependable, as long as it continues to guide that man according to the teaching of the Scriptures of God. When we begin to think along the lines of denominational creeds, human religious traditions, and other additions to the Word, the human conscience is completely unreliable.

¿Debería Simplemente Seguir Mi Conciencia?

Salomón dijo: *Hay camino que al hombre le parece derecho, pero su fin es camino de muerte* (**Proverbios 14:12**). **Jeremías** dijo: *Yo sé, oh SEÑOR, que no depende del hombre su camino, ni de quien anda el dirigir sus pasos* (**10:23**). **Sin la instrucción de Dios, el hombre es completamente incapaz de saber lo que es correcto.** Esta es la enseñanza básica en estos dos versículos, y también en la declaración de Pablo: *Hermanos, el deseo de mi corazón y mi oración a Dios por ellos es para su salvación. Porque yo testifico a su favor de que tienen celo de Dios, pero no conforme a un pleno conocimiento. Pues desconociendo la justicia de Dios y procurando establecer la suya propia, no se sometieron a la justicia de Dios* (**Romanos 10:1-3**).

La única vez que la conciencia de un hombre es una guía confiable es cuando esa conciencia es guiada por el conocimiento de la Palabra de Dios. Una conciencia no instruida por la Biblia está completamente vacía de confiabilidad. Sólo puede traernos problemas.

Pablo dijo: *Toda Escritura es inspirada por Dios y útil para enseñar, para reprender, para corregir, para instruir en justicia, a fin de que el hombre de Dios sea perfecto, equipado para toda buena obra* (**2 Timoteo 3:16-17**). Pedro enseñó que a través del conocimiento de Cristo (que viene solo a través de la Biblia), *tenemos todas las cosas que pertenecen a la vida ya la piedad* (**2 Pedro 1:3**).

No hay nada que el hombre necesite saber o hacer para agradar a Dios, que no nos sea revelado en la Biblia, la Palabra de Dios. Cuando la conciencia de un hombre está completamente entrenada e instruida por la Biblia, y sólo por eso, entonces su conciencia será confiable, siempre y cuando continúe guiando a ese hombre de acuerdo con la enseñanza de las Escrituras de Dios. Cuando comenzamos a pensar en la línea de los credos denominacionales, las tradiciones religiosas humanas, y otras adiciones a la Palabra, la conciencia humana es completamente insegura.